
ván, dr. Richter Aladár és dr. Szádeczky Gyula egyet, tanárok, a 
természeti tárak igazgatói 

Vajha az új választmánynak több ereje volna a szakosztály 
életét akadályozó korlátok ledöntögetésére és több eredményt 
tudna elérni, mint a mennyit a réginek sikerült felmutatnia. 

S z a b ó Imre 
a szakosztály titkára. 

Az orvostudományi szakosztály jelentése. 
Tisztelt Közgyűlés! 

Az Erdélyi Múzeum-Egyesület orvostudományi szakosztályá
nak 1911 évi működéséről szóló jelentésemet szerencsém van az 
alábbiakban a t. közgyűlés elé terjeszteni. 

Szakosztályunk elnöki tisztségét, 1906 januárius 26-ika óta, 
azaz szakosztályunknak a természettudományi szakosztálytól való 
külön válása óta megszakítás nélkül dr. Purjesz Zsigmond egye
temi tanár tölti be. Purjesz 1911 szeptember havában, városunk
ból való távozása miatt lemond elnöki tisztéről. Úgy tartom igen 
tisztelt közgyűlés, hogy mulasztást követnék el, ha jelentésemet 
nem ezzel a ránk nézve nagy veszteséget jelentő ténynyel kezdeném. 

Purjesz tanár, mint szakosztályunk elnöke nem csak szivén 
viselte a szakosztály ügyeit, hanem másokat is buzdított annak 
munkásságában való részvételre s jó példával járva elől maga is 
többször közreműködött a szakosztály tudományos munkásságában 
serkentésül az együtt működésre. Elnöksége díszére volt és súlyt „ 
adott szakosztályunknak, nagy tudását rokonszenves, köztiszteletben 
álló egyéniségét, nemesen érző lelkét fájdalmasan nélkülözzük s 
meg vagyok győződve, hogy szakosztályunk csak kötelességét 
teljesíti akkor, a mikor Purjesz tanárnak szakosztályunk fölvirág
zása körül szerzett érdemeiért háláját s távozása fölött érzett mély 
sajnálatát az évkönyvben maradandóan is megörökíti. 

Áttérve a szakosztályunknak mult évi működésére szerencsém 
van jelenteni, hogy ez évfolyamán kiadványunknak három kötete jelent 
meg összesen 371 oldal magyar és 58 oldal Revue terjedelemben. 
E három fűzetben 11 szerző 14 eredeti dolgozata van közölve s 
ezenkívül az 1910 év október 15-étől 1911 év május 27-ig tartott 
szaküléseink bő jegyzőkönyvi kivonatai. 

Szaküléseink jegyzőkönyvei ezenkívül az Orvosi Hetilapban, 
a Gyógyászatban, a Budapesti Orvosi Újságban magyarul, a 
Pester medicinisch-chirurgische Presseben pedig németül is meg
jelentek, még pedig a szaküléseink után nyomban. 

A lefolyt évben 24 szakűlést tartottunk s a szakűlések tudo
mányos munkásságában 22 önálló dolgozattal, 1 referáló előadás
sal, 38 beteg bemutatással és 20 részint makroszkopiumos, részint 
mikroszkopiumos készítmény bemutatásával harminczketten vet
tek részt. 



Szaküléseink sem tudományos színvonal tekintetében, sem az 
ülések tárgysorozatának változatosságában nem hagynak kivánni 
valót s hogy szakosztályunk az orvosi tudományok mivelésével, 
fejlesztésével kapcsolatos azon czélját, hogy minél több tagjában 
fölébreszsze a tudományos munkálkodás iránti kedvet, mennyire 
eléri, azt mi sem mutatja jobban, mint az a körülmény, hogy 
hova tovább mind többen és többen vesznek részt üléseink tudo
mányos munkásságában, jóllehet, hogy a dolog természeténél 
fogva munkatársainknak egy jelentékeny százaléka évről-évre 
eltávozik körünkből, a kiknek helyét új erőkkel kell pótolnia. 

Szakosztályi pénztárunknak állása 1911 évi deczember hó 
31-én a következő volt: 

Bevétel : 
1910 évről, mint maradvány átjött - — — — — — 5 9 9 8 4 K 
Az E. M. E. 1911 évi átalánya 2200 — K 

összes bevétel 2799'84 K 
Az összes kiadás 1911 deczember 31-ig — — — — 2842'57 K 
így tehát 1911 évet 42 korona 73 fillér túlkiadással zártuk. 

A Markusowszky-féle alapra vonatkozólag szerencsém van 
jelenteni, hogy az a mult évi kamataival együtt 202 korona 28 
fillért teszen ki. Ezen alapra vonatkozólag — mivel annak hivatá
sáról az előíratok nem nyújtottak fölvilágosítást 1897-ben a E. M. E. 
orvostermészettudományi szakosztálya úgy intézkedett, hogy az 
mindaddig takarékpénztárilag kezeltessék, míg a 200 koronát eléri 
s akkor mint alapító tagsági díj a dr. Markusowszky Lajos nevére 
az E. M. E. pénztárának adassék át. 

Az orvostermészettudományi szakosztály e határozatát később 
a különvált orvosi szakosztály is magáévá tette és a titkárt bízta 
meg e határozatnak a maga idejében való foganatosításával. Miután 
1911 év végén ez összeg a 200 koronát elérte, jelentem a t. köz
gyűlésnek, hogy azt az említettem czim alatt az E. M. E. pénz
tárába beszolgáltattam. 

Jelentésem tudomásul vételét kérve vagyok a tisztelt köz
gyűlésnek alázatos szolgája 

Kolozsvárt, 1912 február 5-én. 

Dr. J a k a b h á z y Zsigmond 
a szakosztály titkára. 

A jog- és társadalomtudományi szakosztály jelentése. 

Tisztelt Közgyűlés! 

Nemes intenczión nyugvó egyéni akcziók az emberi erények 
növekedését, a kvalitások kifejlődését, az altruizmus, ideális czélok 
által mozgatott egyesületi akcziók a társadalom tökéletesbítését vannak 




